

أساليب الرعاية الوالدية وعلاقتها باستخدام الأطفال للشاشات الإلكترونية في الأردن من وجهة

نظر الأمهات

إعداد

هاجر شريف أبو الغم

إشراف

الأستاذة الدكتورة سهام درويش أبو عيطة

المُلخَص

هدفت الدراسة إلى معرفة أساليب الرعاية الوالدية وعلاقتها باستخدام الأطفال للشاشات الإلكترونية في الأردن من وجهة نظر الأمهات. وتكوّن مجتمع الدراسة من جميع أمهات الأطفال دون الخامسة في محافظة مادبا وتم تطبيق الدراسة في العام (2021-2022). وتكوّنت عيّنة الدراسة من (271) من أمهات الأطفال، واستُخدِم المنهج الوصفي الارتباطي. ولتحقيق أهداف الدراسة طُوِّرت استبانة مكوّنة من (52) فقرة موزّعة على محورين المحور الأول مستوى استخدام الشاشات الإلكترونية وتضمن أربعة مجالات ومحور أساليب الرعاية وتضمن ثلاثة مجالات، وقد تمّ التأكد من صدقها وثباتها.

أظهرت نتائج الدراسة أنّ المحور الأول استخدام الأطفال للشاشات الإلكترونية جاء متوسط على المجالات جميعها، وجاءت النتائج للمحور الثاني أساليب الرعاية الوالدية مرتفع للمجال الأول الأسلوب الديمقراطي ومتوسط للمجال الثاني الأسلوب المتساهل ومنخفض للمجال الثالث الأسلوب السلطوي، كما وأظهرت نتائج الدراسة أيضاً عدم وجود فروق ذات دلالة إحصائية بين تقديرات أفراد عيّنة الدراسة على أساليب الرعاية الوالدية للأطفال مستخدمي الشاشات الإلكترونية في الأردن

من وجهة نظر الأمهات تبعًا لمتغيرات المستوى التعليمي للأم، وعمل الأم، ووجود فروق ذات دلالة إحصائية تبعًا لمتغير عمر الطفل للمجال الثاني الأسلوب السلطوي وقد جاءت النتيجة لصالح من كانت أعمارهم (من 3 سنوات إلى 5 سنوات). ووجود فروق ذات دلالة إحصائية تبعًا لمتغير جنس الطفل للمجال الأول الأسلوب الديمقراطي، وقد جاءت النتيجة لصالح الإناث.

وفي ضوء هذه النتائج، اقترحت الدراسة تقديم محاضرات وورش توعوية نحو استخدام الشاشات الإلكترونية، والأساليب المناسبة للتعامل مع الطفل مستخدم الشاشات الإلكترونية.

**الكلمات الدالة: أساليب الرعاية الوالدية، الشاشات الإلكترونية.**

**Parental Styles and its Relation to the Children Use of Electronic  
Screens in Jordan from the Mother: Perspectives**

**Prepared By**

**Hajar Sharif Abu Al-Ghanam**

**Supervisor By**

**Dr. Siham Darwish Abu Aita, Prof.**

**Abstract**

This study aimed at investigate parenting Styles and its Relation to the Children's Use of Electronic Screens in Jordan from the Mother: Perspectives. The study population consisted of all mothers of children under five in Madaba Governorate, and the study was applied in the year (2021-2022). The study sample consisted of (271) mothers of children, and The descriptive the correlative method was used. To achieve the goals of the study, a questionnaire was developed consisting of (52) items distributed on two axes, The first axis is the level of use of electronic screens and includes four areas, and the axis of Parental Styles includes three areas, and its validity and stability have been confirmed.

The results of the study showed that the first field of children's use of electronic screens was average in all area, The results for the second field, Parental Styles, were high for the first area, the democratic Styles, And average on the second field permissive style, Low Third Domain Authoritarian Style. Also, The results of the study showed that there were no significant differences between the estimates of the study sample members on Parental Styles for children using electronic screens in Jordan from the mothers' point of view, according to the variables of the mother's educational level, and the mother's work, and the presence of significant

differences according to the child's age variable for the second field Authoritarian style and the result was in favor of those who were aged (from 3 years to 5 years). And there are significant differences according to the variable of the sex of the child for the first domain, the democratic style, and the result is in favor of females.

In light of these findings, the study suggested providing lectures and awareness-raising workshops about the use of electronic screens, and the appropriate methods for dealing with children using electronic screens.

**Keywords: Parental Styles, electronic screens.**